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W programach hodowlanych dla ras rodzimych, czyli koników polskich, hucuÅ‚ów oraz koni czystej
krwi arabskiej, mówi siÄ™ m.in. o zachowaniu dziedzictwa narodowego. MówiÄ…c mniej
patetycznie, chodzi o byt rasy jako takiej. WedÅ‚ug Å›wiatowych standardów uwaÅ¼a siÄ™, Å¼e
jeÅ›li liczba samic jakiejÅ› rasy jest mniejsza niÅ¼ 1000, to jest ona zagroÅ¼ona. Trudno to sobie
uzmysÅ‚owiÄ‡, ale klaczy arabskich byÅ‚o w Polsce po II wojnie Å›wiatowej znacznie, znacznie
mniej, a rasa nie zanikÅ‚a, a wrÄ™cz przeciwnie &ndash; rozkwitÅ‚a. OczywiÅ›cie nie deus ex
machina, ale dziÄ™ki mecenatowi paÅ„stwa i dziÄ™ki utalentowanym i oddanym ludziom, którzy
prowadzili hodowlÄ™ w paÅ„stwowych stadninach. Warto przypomnieÄ‡, Å¼e jeszcze w 1988 roku
(wczeÅ›niejszych danych nie miaÅ‚em pod rÄ™kÄ…) byÅ‚o w Polsce 308 klaczy arabskich, z czego
250 w paÅ„stwowych stadninach, a jedynie 58 w rÄ™kach prywatnych. W 2018 roku te proporcje
byÅ‚y juÅ¼ zupeÅ‚nie inne: paÅ„stwowych klaczy byÅ‚a nadal 250, ale prywatnych juÅ¼ 966; w
sumie 1216. Gdyby wiÄ™c paÅ„stwowe stadniny upadÅ‚y &ndash; a takie zagroÅ¼enie istnieje
&ndash; to byt rasy nie jest zagroÅ¼ony, bo liczba klaczy u prywatnych hodowców jest juÅ¼ bliska
owej granicy 1000, a jak stadniny bÄ™dÄ… upadaÄ‡, to liczba ta wzroÅ›nie. CzÄ™Å›Ä‡ klaczy trafi
przecieÅ¼ w prywatne rÄ™ce.

To istotna konstatacja w kontekÅ›cie rozwaÅ¼aÅ„, czy PaÅ„stwo ma obowiÄ…zek zajmowaÄ‡ siÄ™
hodowlÄ… koni. Do tego wÄ…tku wrócÄ™ w kolejnym artykule. W tym chciaÅ‚bym siÄ™ skupiÄ‡ na
bioróÅ¼norodnoÅ›ci. W programach ras, jakie mamy w Polsce, podkreÅ›lane jest, Å¼e jednym z
celów hodowli jest utrzymanie i kultywowanie istniejÄ…cych rodów mÄ™skich i rodzin Å¼eÅ„skich.
Ciekawe, Å¼e liczby rodów mÄ™skich i rodzin Å¼eÅ„skich w rasach hucuÅ‚ów, koników polskich i
koni czystej krwi arabskiej sÄ… podobne. W przypadku hucuÅ‚ów jest 7 rodów mÄ™skich i 14 rodzin
Å¼eÅ„skich, u koników polskich - 6 i 16, a u arabów - 7 i 15.  Dlaczego utrzymywanie tych rodów i
rodzin ma byÄ‡ takie waÅ¼ne? W programach hodowlanych dla tych ras moÅ¼na przeczytaÄ‡,
Å¼e chodzi o utrzymanie na odpowiednim poziomie wewnÄ…trzrasowej zmiennoÅ›ci
genetycznej dla zagwarantowania moÅ¼liwoÅ›ci dalszej pracy hodowlanej w rasie. Czy taki
argument &ndash; aby nie dopuÅ›ciÄ‡ do depresji inbredowej. Utrzymanie rodów i rodzin nie jest
Å‚atwe. PrzykÅ‚adowo, w rasie huculskiej w Polsce rodzin Å¼eÅ„skich byÅ‚o nie tak dawno 17, ale 3
wyginÄ™Å‚y, a kolejne 2 sÄ… zagroÅ¼one.Rody mÄ™skie w polskiej hodowli arabów, dziÅ› i
dawniejW przypadku koni arabskich z 7 rodów mÄ™skich byÅ‚ i nadal jest wielki problem z
utrzymaniem rodu KrzyÅ¼yka or. ar. (skrót od: oryginalny arab) importowanego do Jarczowiec w
1876 roku. Banat &ndash; Arbil &ndash; Wachlarz, ale co dalej? Ród Kuhailana Afasa or. ar.
(importowanego do Gumnisk w 1931 roku), choÄ‡ z niego siÄ™ wywodzi wspaniaÅ‚y Comet, teÅ¼
juÅ¼ przygasaÅ‚, ale na szczÄ™Å›cie zakupienie do Polski ze Szwecja Probata (wnuka Cometa)
zapobiegÅ‚o jego wygaÅ›niÄ™ciu, choÄ‡ róÅ¼owo na dziÅ› nie jest. Dlaczego te, a nie inne rody,
mamy &bdquo;obowiÄ…zek&rdquo; utrzymywaÄ‡? Czy dlatego, Å¼e egzystujÄ… na polskiej ziemi
od lat, czyli od momentu, kiedy polski magnat sprowadziÅ‚ do swojej stadniny ogiera z pustyni? W
wiÄ™kszoÅ›ci tak. Tak byÅ‚o z rodami: &bull; Ilderima or. ar. sprowadzonego do SÅ‚awuty w 1900 r.
(kiedyÅ› Miecznik, Aquinor, ostatnio Pesal, Piaff, Alert) &bull; Kuhailan Haifi or. ar. sprowadzony do
Gumnisk w 1931 r. (dawnej Ofir i jego synowie, a ostatnio Monogramm, Ekstern) &bull;  Ibrahim or.
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ar. importowany do Antonin w 1907 r. (kiedyÅ› Skowronek, potem Bandos, Pepton, Ecaho) Dwa
nastÄ™pne rody &bdquo;wyÅ‚amujÄ… siÄ™&rdquo; z tej narracji. &bull; Bairactar or. ar.,
importowany do niemieckiej stadniny Weil w 1817 roku (kiedyÅ› Amurath Sahib, a ostatnio 
WojsÅ‚aw, Druid) &bull; Saklawi I or. ar. ur. 1886, wyhodowany  w beduiÅ„skim plemieniu, przez
wiele lat utrzymywany w Egipcie, do Polski trafiÅ‚ dopiero w latach 1970. poprzez urodzonego w
Tiersku Palasa. Ten ród jest obecnie najliczniej reprezentowany w polskiej (i takÅ¼e chyba
Å›wiatowej) hodowli. To z niego wywodzÄ… siÄ™ ogiery z czÅ‚onem Al Shaqab w nazwie, a takÅ¼e
urodzone juÅ¼ w polskich stadninach Pogrom czy Equator.  PrzygotowujÄ…c ten fragment tekstu,
skorzystaÅ‚em m.in. z tablic genealogicznych  ZdzisÅ‚awa Rozwadowskiego i nieco siÄ™
zdziwiÅ‚em wertujÄ…c je, bo okazuje siÄ™, Å¼e rodów tych mogÅ‚o byÄ‡ o wiele wiÄ™cej. Bo
oryginalnych arabów sprowadzonych kiedyÅ› na polskie ziemie bÄ…dÅº do innych miejsc w Europie,
ale których potomkowie byli uÅ¼ywani w stadninach polskich hodowców, byÅ‚o duÅ¼o wiÄ™cej.
Ale z róÅ¼nych powodów rody te zanikÅ‚y. Czy mówiÄ… PaÅ„stwu coÅ› takie nazwy, jak: &bull; Abu
Argub II or. ar importowany (kiedy?) do Antonin&bull; Aghil Aga or. ar. imp. w 1857 do Babolnej
&bull; Antar or. ar. imp. w 1891 do Chrestówki&bull; Arslan or. ar. imp. w 1900 do SÅ‚awuty
&bull; Druid or. ar. imp. ok. 1890 do BiaÅ‚ej Cerkwi&bull; Ezrak Segalvi or. ar. imp. w 1875 do
SÅ‚awuty&bull; Gessur or. ar., a wÅ‚aÅ›ciwie jego syn Jamri imp. w 1865 do SÅ‚awuty&bull; Hermit
or. ar. imp. w 1910 do Jezupola&bull; Koheilan Adjuze or. ar. imp. w 1880 do Babolnej
&bull; Kubiszan or. ar. imp. w 1903 do SÅ‚awuty&bull; Kuhailan Kruszan or. ar. imp. w 1931 do
Gumnisk&bull; Kuhailan Zaid or. ar. imp. w 1931 do Babolnej&bull; Marzouk or. ar. im. w 1900 do
Radowiec&bull; Nibeh or. ar. imp. w ? do Francji&bull; Obejan Szaraki or. ar. imp. w 1880 do
Satanowa&bull; Seglavi ArdÅ¼ebi or. ar. imp. w 1857 do SÅ‚awuty&bull; Siglavi-Bagdady or. ar. imp.
w 1895 do Babolnej&bull; Wernet or. ar. imp. w 1836 do BiaÅ‚ej Cerkwi  Tych rodów mÄ™skich
juÅ¼ nie uÅ›wiadczysz w polskiej (i chyba w ogóle) hodowli. Spora liczba &ndash; nieprawdaÅ¼?
To co &ndash; bÄ™dziemy krytykowaÄ‡ dawnych hodowców, Å¼e nie speÅ‚nili zadania &ndash;
ochrony rodów mÄ™skich? WróÄ‡my do tych istniejÄ…cych 7 mÄ™skich oraz 15 rodzin
Å¼eÅ„skich &ndash; ich utrzymywanie to nic innego, jak bioróÅ¼norodnoÅ›Ä‡. Ale warto sobie
zadaÄ‡ pytanie, czy ta bioróÅ¼norodnoÅ›Ä‡ (liczona liczbÄ… rodzin i rodów) jest celem samym w
sobie, czy teÅ¼ sposobem, aby uniknÄ…Ä‡ zbyt bliskiego inbredu. No i rodzi siÄ™ kolejne pytanie
&ndash; jaki stopieÅ„ inbredu jest zbyt bliski? OczywiÅ›cie zbyt bliski w rozumieniu, Å¼e moÅ¼e
dawaÄ‡ (czy daje) negatywne skutki. Stawiam tezÄ™, Å¼e przesadzamy z koniecznoÅ›ciÄ…
utrzymania bioróÅ¼norodnoÅ›ci w sensie utrzymywania rodów mÄ™skich za wszelkÄ… cenÄ™. A
dowody znajdziemy nie tylko w wykazie przytoczonym powyÅ¼ej, czyli w przeszÅ‚oÅ›ci, ale takÅ¼e
w rasie koni peÅ‚nej krwi angielskiej, czyli w teraÅºniejszoÅ›ci.NiezrównowaÅ¼one folblutyJak
wiadomo, wszystkie konie peÅ‚nej krwi angielskiej wywodzÄ… siÄ™ od trzech ogierów orientalnych.
Rasa ta powstaÅ‚a w ten sposób, Å¼e okoÅ‚o 100 tzw. klaczy królewskich byÅ‚y kryte w latach
1700. trzema ogierami, a ich potomstwo byÅ‚o nastÄ™pnie poddawane próbom dzielnoÅ›ci na torze
wyÅ›cigowych. Kolejnym waÅ¼nym czynnikiem, który siÄ™ przyczyniÅ‚ do powstania rasy, byÅ‚o to,
Å¼e do ksiÄ™gi stadnej zapisywano tylko konie wywodzÄ…ce siÄ™ od wspomnianych 3 ogierów
oraz owych 100 klaczy. ÅšciÅ›lej mówiÄ…c, sÅ‚owo &bdquo;tylko&rdquo; nie jest zgodne z
prawdÄ…, bo gÅ‚Ä™boko w rodowodach koni angielskich (na ostatnich pozycjach po stronie
mÄ™skiej) znajdziemy teÅ¼ inne konie orientalne aniÅ¼eli trzy uznane za zaÅ‚oÅ¼ycieli rasy,
wiÄ™c to ich &bdquo;zaÅ‚oÅ¼ycielstwo&rdquo; trzeba potraktowaÄ‡ bardziej w kategoriach
legendy historycznej niÅ¼ historycznej prawdy. Ale to tak na marginesie. Jak popatrzeÄ‡ na liczby,
to ciÄ™Å¼ko sobie uzmysÅ‚owiÄ‡, Å¼e te miliony koni peÅ‚nej krwi na caÅ‚ym Å›wiecie,
wywodzÄ… siÄ™ od 103 koni. I jak to siÄ™ staÅ‚o, Å¼e nie doszÅ‚o do szkodliwego inbredu? 
Nazwy owych trzech ogierów-zaÅ‚oÅ¼ycieli rasy to:&bull; Byerley Turk urodzony ok. 1680 roku
&bull; Darley Arabian urodzony w roku 1700&bull; Godolphin Arabian urodzony w roku 1724. 
ZadaÅ‚em sobie trud i przeanalizowaÅ‚em rodowody wszystkich koni, jakie braÅ‚y udziaÅ‚ w
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ostatnich dwóch bardzo waÅ¼nych gonitwach, a mianowicie Pegasus World Cup 2019 (gdzie
biegaÅ‚o 12 koni) oraz Breeders&rsquo; Cup Classic 2018 (14 koni). W sumie 26 koni, ale
poniewaÅ¼ dwa biegaÅ‚y w obu gonitwach, analizie poddaÅ‚em 24 konie. SprawdziÅ‚em z jakiej linii
mÄ™skiej siÄ™ wywodzÄ…. Wyniki mnie zaskoczyÅ‚y. Ile przeanalizowanych koni jest w mÄ™skiej
(prostej) linii potomkiem ogiera Byerley Turk? Å»aden!Ile koni wywodzi siÄ™ w prostej linii mÄ™skiej
od ogiera Godolphin Arabian? Å»aden!Wszystkie 24 konie sÄ… potomkami og. Darley Arabian! 
MaÅ‚o tego &ndash; wszystkie 24 konie sÄ… potomkami ogiera Phalaris urodzonego w roku 1913,
którego od zaÅ‚oÅ¼yciela dzieli 16 pokoleÅ„. A tylko 5 z nich nie ma w rodowodzie Northern 
Dancera i Nearco (jednoczeÅ›nie). PoniewaÅ¼ wyniki tej analizy byÅ‚y dla mnie duÅ¼ym
zaskoczeniem, sprawdziÅ‚em jeszcze jednÄ… rzecz, ale w tym wypadku tylko w rodowodach
zwyciÄ™zców obu gonitw: ogiera City of Light, który wygraÅ‚ Pegasus World Cup oraz og. 
Accelerate &ndash; Breeders&rsquo; Cup Classic. A mianowicie z jakich rodów mÄ™skich sÄ…
pradziadkowie tych koni &ndash; wszyscy. W tzw. drugiej kratce rodowodu kaÅ¼dy koÅ„ ma 8
ogierów i 8 klaczy. SprawdziÅ‚em wiÄ™c te ogiery. No i znowu zaskoczenie, bo sÄ…dziÅ‚em, Å¼e
tym razem znajdÄ™ wiÄ™kszÄ… bioróÅ¼norodnoÅ›Ä‡. A tu figa z makiem. W przypadku  og. City
of Light, wszystkich oÅ›miu radziadków (Mr Prospector, Hero&rsquo;s Honor, Whiskey Road, Alydar,
Vice Regent, Secretariat, Northern Dancer i Jester) wywodzi siÄ™ od Phalarisa! (i oczywiÅ›cie dalej
od Darley Arabian). W przypadku zaÅ› og. Accelerete tylko jeden z pradziadków (Damascus) nie jest
potomkiem Phalarisa, ale jest potomkiem og. Darley Arabian. Pozostali (Rasie A Native, Smarten,
Danzig, Clever Trick, Vice regent, Blushing Groom, Coxs Ridge) sÄ… potomkami Phalarisa. To
trzeba podkreÅ›liÄ‡! Na 16 ogierów, ani jeden nie byÅ‚ potomkiem w linii mÄ™skiej dwóch
pozostaÅ‚ych zaÅ‚oÅ¼ycieli rasy, a 15 wywodzi siÄ™ od og. Darley Arabian, ale z jednej gaÅ‚Ä™zi
&ndash; idÄ…cej poprzez Phalarisa.Jak widaÄ‡ mamy do czynienia z wielkÄ… dominacjÄ…
jednego rodu, maÅ‚o tego &ndash; jednej gaÅ‚Ä™zi tego rodu. Czy ktoÅ› z PaÅ„stwa czytaÅ‚ jakieÅ›
opracowania, artykuÅ‚y, w których ktoÅ› biÅ‚by na alarm, Å¼e trzeba ratowaÄ‡ rody ogierów 
Godolphin Arabian czy Byerley Turk? Albo Å¼eby ktoÅ› ubolewaÅ‚, Å¼e trzeba ratowaÄ‡ inne
odnogi rodu og. Darley Arabian, np.  gaÅ‚Ä…Åº idÄ…cÄ… poprzez Bayardo &ndash; Gainsborough
&ndash; Hyperion? Albo Bend Or &ndash; Teddy? Albo Vedette &ndash; Galopin &ndash; St. Simon
&ndash; Rabelais &ndash; Ribot? Czy ktoÅ› przestrzega, Å¼e uÅ¼ywanie prawie wyÅ‚Ä…cznie
ogierów z jednej linii Phalarisa moÅ¼e przynieÅ›Ä‡ negatywne skutki w postaci, np. wiÄ™kszej
zachorowalnoÅ›ci tych koni, sÅ‚abego kostnienia, wiÄ™kszego odsetka kontuzji Å›ciÄ™gien? Czy
ktoÅ› pokazaÅ‚ jakieÅ› analizy, Å¼e te konie biegajÄ… wolniej? Ja siÄ™ nie spotkaÅ‚em z tego typu
gÅ‚osami. OczywiÅ›cie, moÅ¼e ktoÅ› powiedzieÄ‡, Å¼e nie powinienem uogólniaÄ‡ na podstawie
tak maÅ‚ej próbki. Å»e jak przeanalizowaÅ‚bym rodowody konie biegajÄ…cych w Europie, mogÅ‚oby
to wyglÄ…daÄ‡ zupeÅ‚nie inaczej. Nie sÄ…dzÄ™, bo w Europie mamy do czynienia z dominacjÄ…
linii Northern Dancer - Sadler&rsquo;s Wells, a to teÅ¼ Phalaris. Jasne, Å¼e jak bym
przeanalizowaÅ‚ 3000-4000 koni i to nie tylko z USA, to wtedy miaÅ‚bym prawo moje wnioski
uogólniaÄ‡ na caÅ‚Ä… rasÄ™. OczywiÅ›cie, Å¼e moje &bdquo;badania&rdquo; nie sÄ…
&bdquo;reprezentatywne&rdquo; z punktu widzenia statystki. Ale nie mam ambicji naukowych.
ChodziÅ‚o mi o zasygnalizowanie problemu.Wyniki zabijajÄ… bioróÅ¼norodnoÅ›Ä‡Jakiego? W
przypadku koni najwaÅ¼niejsze sÄ… efekty ich uÅ¼ytkowania. W przypadku koni peÅ‚nej krwi
angielskiej sÄ… to wyniki na torze. SÄ… to wielkie pieniÄ…dze, jakie te konie sÄ… w stanie
wygraÄ‡. A takÅ¼e dochody, jakie potem taki ogier ze Å›wietnymi wynikami na torze moÅ¼e
przynieÅ›Ä‡ ze stanówki. JeÅ›li wielkie gonitwy wygrywajÄ… gÅ‚ównie konie, które majÄ… w
rodowodzie kilkanaÅ›cie razy jednego ogiera (Phalarisa), to nikt siÄ™ nie martwi tym, Å¼e odnoga
rodu og. Darley Arabian poprzez gaÅ‚Ä…Åº Phalarisa wypiera inne rody. Nikt nie bije na alarm, Å¼e
inne rody, czy inne gaÅ‚Ä™zie trzeba ratowaÄ‡. W przypadku koni póÅ‚krwi waÅ¼ne sÄ… wyniki w
sporcie jeÅºdzieckim. Tam teÅ¼ nikt siÄ™ nie przejmuje, Å¼e dziÄ™ki globalizacji we wszystkich
krajach Europy i Å›wiata oraz we wszystkich rasach (a wÅ‚aÅ›ciwie w róÅ¼nych ksiÄ™gach
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stadnych, bo to bardziej znak handlowy niÅ¼ rasa) mamy do czynienia z tymi samymi
reproduktorami. A w przypadku koni czystej krwi arabskiej, przynajmniej tych pokazowych (a tych
jest w Polsce najwiÄ™cej), najwaÅ¼niejszym celem ich hodowli sÄ… zwyciÄ™stwa na pokazach.
JeÅ›li w tej chwili najwiÄ™ksze sukcesy na tym polu odnosi potomstwo ogierów z jednej linii
mÄ™skiej, Saklavi I, to czy moÅ¼na mieÄ‡ do hodowców i decydentów pretensje, Å¼e
uÅ¼ywajÄ… wiÄ™cej reproduktorów z tej linii, niÅ¼ z innych? Mowa o decydentach, których
kiedyÅ› ktoÅ› postawiÅ‚ na czele spóÅ‚ek z ograniczonÄ… odpowiedzialnoÅ›ciÄ… i powiedziaÅ‚,
macie hodowaÄ‡ piÄ™kne koni, macie realizowaÄ‡ program hodowlany, ale macie na to wszystko
zarobiÄ‡, bo PaÅ„stwo nie moÅ¼e juÅ¼ dotowaÄ‡ stadnin. Nie moÅ¼e wiÄ™c dotowaÄ‡ hodowli
na rody mÄ™skie i linie Å¼eÅ„skie. Nie moÅ¼e dotowaÄ‡ bioróÅ¼norodnoÅ›ci tak rozumianej. Jak
nie moÅ¼e dotowaÄ‡, to nie powinno wymagaÄ‡ utrzymania tych rodów za wszelkÄ… cenÄ™. Nie
moÅ¼e mieÄ‡ pretensji za to, Å¼e bardzo dobre wyniki na pokazach i dodatnie wyniki spóÅ‚ek
czasami dziaÅ‚y siÄ™ kosztem owej, tak pojmowanej bioróÅ¼norodnoÅ›ci.Marek Szewczyk 
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